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Regelen met betrekking tot de loonvorming 
(Wet op de loonvorming) 

VERSLAG VAN EEN OPENBARE 
COMMISSIEVERGADERING TOT HET HOREN 
VAN PERSONEN 

Nr. 7 

De vaste Commissie voor Sociale Zaken achtte het nuttig het 
voorbereidend onderzoek omtrent het wetsontwerp inzake de 
Wet op de loonvorming aan te vangen met het in het openbaar 
horen van organisaties en personen. In de Nederlandse Staats-
courant (3 oktober 1968, nr. 193) werd ruchtbaarheid gege-
ven aan dit voornemen. Binnen de gestelde termijn kwamen er 
een drietal aanmeldingen binnen. De openbare vergadering 
vond op dinsdag 14 januari 1969 plaats. 

De commissie wil aan het begin van dit verslag dankzeggen 
aan alle personen, die door hun verstrekte informaties de 
commissie in de gelegenheid hebben gesteld tot een ruimere 
mogelijkheid van meningsvorming inzake het voorliggende 
wetsontwerp. 

Het kwam de commissie wenselijk voor om van het bespro-
kene in de openbare vergadering een beknopt verslag aan de 
Kamer uit te brengen. 

1. Overlegorgaan van het N.V.V., N.K.V. en C.N.V. 

De heer A. H. Kloos opende namens het overlegorgaan de 
rij van sprekers. 

Hij gaf allereerst, wat het algemene gedeelte betrof, een 
overzicht van de historie van de loonwetgeving. Daarbij wees 
hij in het bijzonder op het feit, dat het onderbrengen van de 
loonpolitieke spelregels in het B.B.A. steeds grote voordelen 
heeft geboden. Het B.B.A. was een soort legislatieve kameleon. 
Wanneer dit noodzakelijk was konden snel binnen het kader 
van het B.B.A. aanpassingen worden aangebracht in het loon-
politieke systeem. Inmiddels zijn evenwel belangrijke wijzigin-
gen in het sociaal-economische klimaat opgetreden. Men is 
thans overgegaan van een schaarste-economie naar een wel-
vaartseconomie, die mede afhankelijk is geworden van 
E.E.G."beslissingen, ja zelfs van mondiale beslissingen. 
Voorts is er ook een belangrijke wijziging te constateren in 
het sociaal-psychologische klimaat. Men wil mede beslissen 
over zijn eigen arbeidsvoorwaarden. Betutteling van bovenaf 
wil men niet meer. Onder deze omstandigheden, aldus spreker, 
worden ineens de loonpolitieke spelregels van het B.B.A. af-
geschaft en worden deze gegoten in een strak kader, te weten 
een strakke Loonwet. Spreker herinnerde eraan, dat deze Loon-
wet geen uitvinding is van het bedrijfsleven. Hij verwees hier-
voor naar de laatste S.E.R.-adviezen en het advies van de 
Stichting van de Arbeid van november 1967. Daarin was nl. 
voorzien in wijzigingen van het B.B.A. De Regering stapt 
evenwel over van een noodwetgeving, die gemakkelijk kan 
worden aangepast, naar een strak juridisch kader, dat niet 
zo gemakkelijk gewijzigd kan worden indien dit nodig zou 
moeten zijn. Vandaar dan ook de bezwaren van het Overleg-
orgaan tegen dit strakke kader. Verder vroeg spreker zich af, 
hoe lang men zich met deze wet gaat vastleggen. De speel-
ruimte, die het overlegorgaan eist van het bedrijfsleven, zal 
groter moeten zijn dan in deze wet is gerealiseerd. Daar komt 
nog bij, aldus de heer Kloos, dat sedert het advies van novem-
ber 1967 van de Stichting van de Arbeid zich een en ander 
in het loonpolitieke klimaat heeft gewijzigd. Allereerst is er 
sedertdien geen eenstemmigheid ten aanzien van het loon-
politieke systeem tussen werkgevers en werknemers. De uit-
voering van de loonpolitiek, ook wat de houding van de Rege-
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ring betreft, heeft, aldus spreker, eveneens zijn reflexie gehad 
op de houding van het Overlegorgaan ten opzichte van de 
Loonwet. Verder is een en ander veranderd in de internationale 
ontwikkeling, b.v. binnen de E.E.G. Er komen binnen de 
E.E.G. internationale concerns tot stand. De vakverenigingen 
zullen zich hiertegenover Europees moeten gaan opstellen, 
b.v. met Europese ca.o.'s Derhalve kan men zich thans met 
de Loonwet moeilijk nationaal gaan binden. Op deze gewij-
zigde omstandigheden verder ingaande wees de heer Kloos 
erop, dat de bevoegdheid, welke in het voorliggende wets-
ontwerp aan de Regering wordt gegeven, de verantwoordelijk-
heid van de werkgevers ondergraaft. Deze zullen dan immers 
bij de onderhandelingen over een ca.o. weten, dat een in-
stantie in Den Haag zijn eindoordeel over de ca.o. zal geven. 
Hij wees in dit verband op het recente voorbeeld bij de onder-
handelingen over de ca.o. in de metaalindustrie. De wijze, 
waarop het onderhandelingsresultaat door de werkgevers is 
gepresenteerd, is in feite een terugvallen op een hogere instan-
tie, die voor de werknemersorganisaties niet aanvaardbaar is. 
Spreker beschouwde het dan ook als een teken aan de wand, 
dat de werkgevers bijzonder met dit wetsontwerp tevreden 
zijn, ja, naar de mening van één ondernemersorganisatie gaat 
het nog niet ver genoeg. Wat de houding van de Regering 
betreft, wees hij op het in de loop van 1968 ingekomen rege-
ringsvoorstel om de lonen te bevriezen. Dit is, aldus spreker, 
een blunder geweest. Het gezag van de overheid heeft hierdoor 
een gevoelige duw gekregen. Ook de ingreep in de c.a.o. van 
de bouwnijverheid is achteraf gebleken niet gerechtvaardigd 
te zijn geweest. Een en ander heeft dan ook twijfels opge-
roepen bij het gestelde in de memorie van toelichting op het 
ontwerp-Loonwet, dat onverbindendverklaring grote uitzonde-
ring zal blijven. In 1968 zijn hiervan enkele tientallen voor-
beelden te vinden. Ten slotte ging de heer Kloos nog in op de 
veranderde houding van de werknemers in de loop van 1968. 
De werknemers beschouwen het loongevecht als een strijd, 
waarin de werkgeversbelangen worden geplaatst tegenover de 
werknemersbelangen. Wanneer de overheid zich daarin nu 
gaat mengen met een eenzijdig systeem van ingrijpen, zoals de 
Loonwet voorstaat, zal dit de overheid automatisch dwingen 
in een positie, waartegen de Nederlandse werknemers zich 
zullen keren. Hierdoor is dan ook het in de Loonwet voor-
gestelde loonpolitieke systeem verdacht in de ogen van de 
Nederlandse werknemers. Het Overlegorgaan zou derhalve niet 
gaarne zien dat het parlement, door deze wet ongewijzigd aan 
te nemen, de overheid in een positie manoevreert, dat deze 
daardoor bondgenoot van de werkgever zou worden. 

Ten aanzien van een aantal speciale punten, merkte de heer 
Kloos het navolgende op. 

Wat artikel 11 betreft, vroeg spreker zich af, of er, als reeds 
de mogelijkheid bestaat, zoals in artikel 10 wordt voorgesteld, 
om de lonen te bevriezen, dan nog behoefte is aan artikel 11, 
dat gelegenheid moet bieden voor herinvoering van de geleide 
loonpolitiek. Hij achtte deze opzet een machtstoeëigening van 
de overheid, die zo in strijd is met de eigen verantwoordelijk-
heid van het bedrijfsleven, dat hiertegen ernstig verzet wordt 
aangetekend door de drie vakcentrales. 

Wat artikel 10 aangaat merkte de heer Kloos op, dat dit 
artikel het algemeen ingrijpen in de loonvorming regelt. Welis-
waar erkent het Overlegorgaan, dat een dergelijk ingrijpen 
onder bepaalde omstandigheden noodzakelijk is, doch tegen de 
voorgestelde regeling van het overheidsingrijpen ex artikel 10 
zijn bij het Overlegorgaan zeer ernstige bedenkingen gerezen. 

Volgens het wetsontwerp kan afkondiging van een loonpauze 
in twee situaties geschieden. De eerste situatie (indien naar 
het oordeel van de Minister de ontwikkeling van de loon-
kosten tot ernstige verstoring van de nationale economie dreigt 
te leiden) heeft een beperkte zin in tegenstelling tot de tweede 
(indien het belang van de economie maatregelen ten aanzien 
van het peil van de loonkosten in samenhang met andere 
maatregelen vereist). Dit zou impliceren, dat de Minister in 
staat is om één oorzaak van een ernstige verstoring, met name 
de ontwikkeling van de loonkosten, aan te wijzen, hetgeen 
volgens het Overlegorgaan getuigt van een misvatting met be-

trekking tot de mogelijkheden van economische analyse en 
theorie. 

Een algemene verstoring van de economie treedt op door 
een samenspel van vele factoren, waaronder niet alleen de 
ontwikkeling van de loonkosten, maar ook de ontwikkeling 
van de kredietverlening, de investeringen, de overheidsuitgaven, 
de buitenlandse conjunctuur en het al dan niet toepassen van 
velerlei conjunctuurpolitieke maatregelen van de overheid. De 
hantering van een zo ingrijpende algemene loonmaatregel dient 
daarom te geschieden binnen het kader van de gehele econo-
mische politiek van de overheid. 

Zo zouden naast toepassing van budgettaire en monetaire 
maatregelen ook de bevoegdheden van de Regering, voort-
vloeiende uit de Prijzenwet, dienen te worden gehanteerd. 

Bij toepassing van het complex van bovengenoemde maat-
regelen zou de nadruk moeten worden gelegd op het vermijden 
van een verschuiving in de inkomensverdeling ten nadele van 
de loontrekkenden. 

Het Overlegorgaan acht het daarom onaanvaardbaar, dat de 
wet bevoegdheid verleent tot het nemen van een algemene 
loonmaatregel uitsluitend op grond van de ontwikkeling der 
loonkosten en zonder samenhang met te nemen maatregelen 
op ander gebied. 

Een algemene loonmaatregel betekent een zo zware ingreep 
in het economisch en maatschappelijk leven, dat deze naar de 
mening van het Overlegorgaan slechts met medewerking van 
het parlement zou mogen worden gehanteerd. De procedure 
kan als volgt worden geregeld: Het parlement stelt vast de 
datum van inwerkingtreding van de algemene maatregel van 
bestuur, waarin de algemene loonmaatregel is vervat. Ten einde 
de bijzondere positie van de Minister van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid te doen uitkomen, dien te worden bepaald, 
dat van deze het initiatief tot bedoelde algemene maatregel 
van bestuur kan uitgaan. 

Het Overlegorgaan kent grote betekenis toe aan de advise-
rende rol van de S.E.R. en de Stichting van de Arbeid. Welis-
waar biedt het wetsontwerp aan de S.E.R. en de Stichting van 
de Arbeid gelegenheid in geval van een algemene loonmaat-
regel advies uit te brengen, maar, indien naar het oordeel van 
de Minister een onverwijlde toepassing noodzakelijk is, kan een 
loonmaatregel ex artikel 10 ook zonder voorafgaand advies 
worden getroffen (artikel 10, lid 8). 

Het is evenwel moeilijk denkbaar, dat zich een situatie voor-
doet, die geen tijd voor het raadplegen van het georganiseerde 
bedrijfsleven biedt. Ernstige verstoringen van de nationale •«•** 
nomie treden niet plotseling zonder waarschuwing op. 

Een crisissituatie legt zelfs nog meer de nadruk op de nood-
zaak voor de Regering om de mening van het georganiseerde 
bedrijfsleven te kennen, opdat de crisis in samenwerking tussen 
overheid en bedrijfsleven kan worden bestreden. 

In de gedachtengang van het Overlegorgaan zou de S.E.R. 
zijn advies moeten geven over het totale complex van de te 
nemen maatregelen, waarmede een verstoring van de economie 
kan worden bestreden, de modaliteiten waaronder deze maat-
regelen toepassing kunnen vinden en over de duur daarvan. De 
stichting zou moeten worden gehoord over eventuele uitzonde-
ringen op en afwijkingen van de algemene maatregel. 

Bij het bovenvermelde, zo stelde de heer Kloos, geven de 
vakcentrales de overheid een bevoegdheid, waarop de overheid 
in andere Europese landen jaloers zou kunnen zijn. 

De opvatting ten aanzien van artikel 8 ligt in de kringen 
van de vakcentrales niet gelijk. Het N.V.V., aldus spreker, 
stelt zich op het standpunt, dat de overheid nimmer mag 
ingrijpen in de individuele c.a.o. Niemand kan immers aan-
nemelijk maken, dat één c.a.o. verstoring van 's land's eco-
nomie teweeg kan brengen. Het N.K.V. en C.N.V. daarentegen 
stellen, dat de overheid wel de bevoegdheid moet bezitten 
om wijziging te brengen in de bestedingsvorm van de overeen-
gekomen loonkostenstijging. Het N.V.V. deelt dit standpunt 
niet. Allereerst, omdat dit standpunt de Regering de gelegen-
heid biedt in te grijpen in een c.a.o., indien naar de mening van 
de Regering 's lands economie daardoor in gevaar zou worden 
gebracht. Voorts is dit het middel om het spaarloon onsym-
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pathiek te maken in de ogen van de werknemers. Immers dit 
wordt dan van bovenaf opgelegd. 

Ten slotte verzocht de heer Kloos de commissie aan de 
navolgende slotopmerkingen zwaar gewicht te hechten. 

Bij dit wetsontwerp gaat het om loonpolitieke bevoegdheden 
van het parlement. Dit is een gevoelige materie. Het vereist dan 
ook een grote mate van wijsheid en gereserveerdheid in opstel-
ling. Spreker kon zich voorstellen, dat het voor het parlement 
als controleur van de overheid een aantrekkelijke zaak is om 
ten aanzien van het loonpolitieke instrument een bepaalde 
macht in handen te krijgen. Hij waarschuwde echter de com-
missie om voor deze verleiding niet al te snel te bezwijken. 
Want het zou weleens kunnen zijn, dat het een schijnbare macht 
is, die de overheid en het parlement door deze wet naar zich 
toetrekken. In het bedrijfsleven spelen, aldus de heer Kloos, 
momenteel krachten een rol, waarvan hij meende te moeten 
zeggen, dat de Kamer die onvoldoende kent. Het is de functie 
van de werknemersvakcentrales om die krachten zoveel mogelijk 
te kanaliseren. Dit gebeurt op een basis van vertrouwen, die deze 
in hun jarenlange contacten met de werknemers hebben moe-
ten opbouwen. Het is een functie, die het parlement nooit 
of te nimmer van de vakcentrales kan overnemen. Indien nu 
een loonpolitiek systeem wordt gecreëerd, waarbij de vakcen-
trales niet in staat zijn om een vertrouwensbasis op te bouwen, 
omdat op de achtergrond de overheid zit, die kan ingrijpen in 
datgene, wat in vertrouwvol beraad tussen werkgevers en 
werknemers is opgebouwd, dan wordt daarmede de mogelijk-
heid verstoord voor de vakcentrales om de eerder vermelde 
krachten in goede banen te leiden, aldus de heer Kloos. 

De heer F. G. van der Gun merkte namens het N.K.V. het 
volgende op. 

Hoewel hij in het algemeen kon onderstrepen, wat door de 
heer Kloos naar voren was gebracht, ontstaat er niettemin een 
verschilpunt op het moment, dat men zich gaat afvragen, of 
de overheid naast de mogelijkheid van een algemene ingreep 
op een bepaald ogenblik ook tegen een individuele c.a.o. 
neen moet kunnen zeggen. Het N.K.V. is inderdaad, aldus de 
heer Van der Gun, van mening, dat het op zich zelf toch grote 
risico's van onredelijkheid inhoudt, wanneer die mogelijkheid 
niet aanwezig zou zijn. Dit standpunt berust voornamelijk op 
twee overwegingen: 

a. indien deze bevoegdheid zou worden geëlimineerd, zou 
de overheid eerder genoodzaakt kunnen zijn tot een algemeen 
ingrijpen in de loonontwikkeling. Dit zou tot gevolg kunnen 
hebben, dat alle c.a.o.'s aan bepaalde beperkende maatregelen 
worden onderworpen, terwijl in feite slechts één of meer 
c.a.o.'s vanuit de verantwoordelijkheid van de overheid bezien 
bepalingen bevatten, die met die verantwoordelijkheid niet in 
overeenstemming zijn te brengen; 

b. het uitsluiten van ingrijpen in afzonderlijke looncontrac-
ten kan ertoe leiden, dat de overheid omwille van het econo-
misch evenwicht een frequenter gebruik zal gaan maken van 
instrumenten, die gemakkelijk negatieve effecten voor de 
werkgelegenheid kunnen oproepen. 

Deze overwegingen moeten er derhalve toe leiden, dat de 
overheid ook bij een individuele c.a.o., zij het zeer incidenteel, 
kan ingrijpen. 

Het N.K.V. en het C.N.V. zijn het met het N.V.V. wel 
eens, dat het vorengestelde er niet toe moet leiden, dat de 
werkgever zich gaat dekken achter de overheid. Vandaar, aldus 
de heer Van der Gun, dienen de overeengekomen loonkosten-
stijgingen dan ook gehonoreerd te worden. Dit wordt mede 
gebaseerd op het feit, dat werknemers en werkgevers per be-
drijfstak primair verantwoordelijk zijn voor de continuïteit van 
de sector. 

De heer Van der Gun erkende, dat door het standpunt van 
het N.K.V. en C.N.V. wellicht het spaarloon impopulair zou 
worden gemaakt, indien deze methode het enige alternatief 
zou zijn. Er zijn echter meerdere mogelijkheden dan 
alleen het spaarloon genoemd. Spreker dacht, dat partijen 
voldoende inventief zouden zijn om bij een correctie van over-
heidswege andere vormen te vinden. 

Bovendien wees hij er op, dat indien men te dezer de richting 
van het N.V.V. zou inslaan, vrij grote moeilijkheden gevreesd 
zouden moeten worden. Dit is met name het geval, indien men 
met het N.V.V. zou stellen, dat de Regering bij het te ver gaan 
van de loonkostenstijging de verbindendverklaring zou kunnen 
tegenhouden. Dit zou dan immers ook effect hebben voor de 
georganiseerde werknemers in dienst van ongeorganiseerde 
werkgevers. Deze werkgevers zijn niet verplicht zich te houdeu 
aan de c.a.o. 

Een tweede moeilijkheid bij het standpunt ter zake van het 
N.V.V. is, dat men in de praktijk niet alleen te maken heeft 
met c.a.o.'s, maar ook met bindende loonregelingen, waaronder 
een kwart miljoen Nederlandse werknemers ressorteren. Een 
bindende loonregeling vereist ingevolge de artikelen 5 en 6 
van de nieuwe wet een daad van de overheid, voordat die 
kan worden toegepast. Dit betekent naar de mening van de 
heer Van der Gun, dat in de praktijk een vorm van discrimi-
natie zou ontstaan tussen de c.a.o.'s aan de ene kant en 
anderzijds die groeperingen, die op grond van bepaalde redenen 
niet in staat zijn om een c.a.o. af te sluiten en een beroep 
moeten doen op de mogelijkheden van artikel 5 en 6. 

De heer C. A. Bakker merkte namens het C.N.V. op, dat de 
beoordeling van dit wetsontwerp niet los gezien kan worden 
van de historie met betrekking tot de ontwikkeling van het 
loonpolitieke systeem. Het georganiseerde bedrijfsleven heeft 
in 1967 doelbewust voor een vrije loonvorming gekozen. Bij 
de beoordeling van dit wetsontwerp kan men zich verder niet 
los maKen van hetgeen in 1967 in het kader van de Stichting 
van de Arbeid is overeengekomen. Van de andere kant, aldus 
spreker, is het ook duidelijk, dat men zich niet los kan maken 
van hetgeen in 1968 is gebeurd. Een beoordeling van het 
wetsontwerp in het licht van de ervaring met het loonpolitieke 
systeem in 1968 en hetgeen in de Stichting van de Arbeid is 
overeengekomen, houdt in, dat het C.N.V. het betreurt, dat in 
het wetsontwerp als zodanig in de redacties te weinig aanslui-
ting wordt gevonden bij hetgeen in het akkoord van de stichting 
is neergelegd. Met name betreffen dit de artikelen 8 en 10. 
Deze artikelen houden duidelijk een afwijking van het 
akkoord in. 

Een tweede essentieel punt, dat het C.N.V. heeft bezig ge-
houden, is de vraag, of de overheid met betrekking tot de 
c.a.o.'s een taak moet hebben. Met de algemene maatregel, 
zoals deze is neergelegd in artikel 10, heeft het C.N.V. vrede, 
zij het dat men met het N.V.V. meent, dat de procedure zwaar-
der moet worden. Ten aanzien van artikel 8 is het C.N.V. van 
oordeel, dat de overheid moet kunnen ingrijpen in de indivi-
duele c.a.o.'s. Een dergelijk ingrijpen moet echter een selectief 
ingrijpen zijn en mag niet aan de lopende band plaatsvinden. 
Overigens is ook artikel 8, zoals thans geformuleerd, naar het 
gevoelen van het C.N.V. niet aanvaardbaar. De heer Bakker 
sloot zich verder aan bij het door de heer Van der Gun naar 
voren gebrachte standpunt ter zake. 

De heer A. de Boon van het N.V.V. merkte naar aanleiding 
van de opmerking van de heer Van der Gun, dat in het stand-
punt van het N.V.V. de mogelijkheid aanwezig was voor een 
onrechtvaardige behandeling van bepaalde werknemers, nog op, 
dat het zijns inziens geen verschil maakt, of het door het N.V.V. 
en C.N.V. voorgestane systeem dan wel de wet of het stand-
punt van het N.K.V. realiteit zou worden in de bedoelde situ-
atie. Immers geen enkele wet verplicht de Minister een ver-
bindendverklaring, die wordt gevraagd, ook uit te spreken. 
Voorts gaf de heer De Boon een correctie op de stelling van 
de heer Van der Gun, dat een kwart miljoen van de werk-
nemers valt onder een bindende loonregeling. Het getal is 
kleiner, aldus spreker. Het zijn er omstreeks 220 000, waar-
onder ongeveer 110 000 waarvoor een c.a.o. bestaat en waar-
voor de weg van de bindende beschikking is gehanteerd in 
plaats van de verbindendverklaring van die c.a.o. 

Hierna werden van de zijde van de vaste commissie nog een 
aantal vragen gesteld. 

Gevraagd, of het verschil tussen een wijziging van het B.B.A. 
dan wel een wijziging van het loonpolitieke systeem, dat in een 
wet wordt neergelegd, wel zo belangrijk is, antwoordde de heer 
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Kloos, dat er wel degelijk een belangrijk verschil is. Het B.B.A. 
leende zich immers door zijn soepele redactie voor een ver-
andering van de loonpolitieke spelregels zonder wijziging. Dit 
is echter bij de voorliggende wet niet mogelijk. Alles is namelijk 
in nauw omschreven regels gegoten. 

Desgevraagd wees de heer Kloos erop, dat het in de brief 
van de Stichting van de Arbeid ging om een verandering van 
het B.B.A. Er werd daarbij niet aangedrongen op een loonwet 
of een wet arbeidsvoorwaarden. 

De heer Kloos stelde nogmaals naar aanleiding van een 
vraag uit de commissie, dat de in de wet neergelegde bevoegd-
heid van de nationale overheid niet gehanteerd zou kunnen 
worden op Europees niveau b.v. bij Europese c.a.o.'s. Stel, 
aldus spreker, dat tussen het Philips-concern met de Europese 
vakcentrales een ca.o. wordt overeengekomen, wat moet daar-
aan de Nederlandse Regering nog doen? Spreker zag niet in, 
dat de nationale overheid bij deze c.a.o.'s nog handelend zou 
kunnen optreden, tenzij men de Nederlandse vakcentrales de 
handen zou willen binden. Daarbij erkende hij, dat het wense-
lijk zou zijn, dat er op Europees niveau een Europese inkomens-
politiek zou komen. Dit zou immers kunnen leiden tot een 
beheersing van alle economische grootheden. Spreker moest 
echter constateren, dat deze politiek nog zeer ver verwijderd 
was. 

Vanuit de commissie werd verder met betrekking tot de 
geformuleerde motivering van het standpunt van de vakcentra-
les voor het aanvaarden van artikel 10 gevraagd, of het in-
grijpen in de loonpolitiek gepaard zou moeten gaan met andere 
maatregelen, die kunnen voorkomen dat verschuiving van in-
komensverdeling optreedt. 

De heer Kloos antwoordde hierop bevestigend. Met de 
formulering werd beoogd vast te stellen, dat het loonpolitiek in-
grijpen alleen op een zeker moment kan leiden tot een andere, 
ongunstige verdeling van het nationale inkomen. Wanneer ech-
ter het loonpolitieke ingrijpen gekoppeld wordt aan andere 
maatregelen, zoals b.v. belastingmaatregelen, prijspolitiek enz., 
dan kan men langs deze weg vermijden, dat er zich een onge-
wenste ontwikkeling aftekent. Daarbij zou dan gedacht kunnen 
worden aan de invoering van een niet direct-consumeerbaar 
loongedcelte. In dat geval zullen dan wel de S.E.R. en de Stich-
ting van de Arbeid dienen te worden ingeschakeld. 

Gevraagd, hoe zwaar men van de zijde van de vakcentrales 
tilde aan het verschil van inzicht inzake artikel 8 tussen het 
N.V.V. enerzijds en het N.K.V. en het C.N.V. anderzijds, 
deelde de heer Kloos mede, dat het hier een principieel verschil 
betreft. Dit verschil houdt verband met de kwestie, dat de 
werknemers er niets meer voor voelen om ingekapseld te 
worden. Het N.V.V., aldus de heer Kloos, wil zich waar maken 
ten opzichte van zijn leden. Dit kan naar de mening van het 
N.V.V. niet, indien de overheid de bevoegdheid krijgt om in 
een individueel geval in te grijpen. Eén ca.o. kan immers niet 
leiden tot verstoring van 's lands economie. 

Naar aanleiding van een vraag uit de commissie, wat het 
N.K.V. en C.N.V. zullen doen als het standpunt van deze 
vakcentrales niet haalbaar is en gekozen zal moeten worden 
of voor artikel 8 van het wetsontwerp dan wel voor het 
standpunt van het N.V.V., antwoordde de heer Van der Gun, 
dat een wet met artikel 8 noch door het N.V.V. noch door 
N.K.V. en het C.N.V. aanvaardbaar wordt geacht. Er is 
echter, aldus spreker, naast het wetsvoorstel een standpunt van 
het N.V.V. en een van het N.K.V. en C.N.V. Thans dient dan 
ook de eigen verantwoordelijkheid van het parlement en de 
Regering naar voren te komen. Deze zullen nu gezamenlijk 
bewust een keuze moeten maken. 

De heer Van der Gun verwees vervolgens voor de vraag, 
wie nu precies onder de bindende loonregelingen vallen, naar 
een notitie van het loonbureau, waarin alle bindende loonrege-
lingen voorkomen. 

Gevraagd met betrekking tot het spaarloon bij de onverbin-
dendverklaring, merkte de heer Van der Gun op, dat het 
spaarloon daarbij niet de enige mogelijkheid is. Er worden 
ook nog andere mogelijkheden door het N.K.V. en C.N.V. 

naar voren gebracht. Het zijn primair de partijen zelve, die 
met een alternatief bij een onverbindendverklaring moeten 
komen. Daarbij kan men b.v. gebruik maken van de sugges-
ties, die het N.K.V. en C.N.V. gedaan hebben. 

Met betrekking tot de vragen, gesteld over hetgeen inzake 
de loonontwikkeling op de blz. 3 en 8 van het door het 
overlegorgaan aan de commissie overgelegde memorandum is 
opgemerkt, wees de heer Bakker van het C.N.V. er nog eens 
nadrukkelijk op, dat het ingrijpen van de overheid gebaseerd 
moet zijn op de macro-economische bestedingen. 

Ten aanzien van de reeds naar voren gebrachte inkapseling 
van de werknemers merkte de heer Bakker op, dat deze niet 
alleen speelt bij de loonvorming. Het is een vraagstuk van veel 
bredere omvang. 

Voorts vroeg deze spreker zich af, of thans de vraag over 
het alternatief, te weten artikel 8 van de wet of het standpunt 
van het N.V.V., wel al aan de orde is. Als het parlement te 
dezen gesproken heeft, dan zullen de vakcentrales duidelijk ter 
zake hun standpunt moeten bepalen. Dit is van meet af aan 
door het C.N.V. in zijn commentaren op het wetsontwerp 
gesteld. 

Wat het spaarloon aangaat, stelde de heer Bakker des-
gevraagd, dat niet alleen bij artikel 10, doch ook in het kader 
van artikel 8 het spaarloon mogelijk moet zijn, omdat bij 
artikel 10 niet, doch bij artikel 8 met name de partijen in de 
bedrijfstakken een rol spelen. 

De heer De Boon wees er op, dat het niet uitsluitend 
zwakke bedrijfstakken zijn, die geen c.a.o. afsluiten. Er zijn 
er ook bij, die tot de sterkste bedrijfstakken behoren en die 
geen c.a.o. afsluiten omdat zij krachtens hun statuten niet de 
bevoegdheid bezitten om zulks te kunnen doen. 

Deze spreker vermocht verder niet in te zien, dat het 
standpunt van het N.V.V. consequenties zou hebben voor het 
verbindend verklaren. 

Met betrekking tot de vraag, hoe groot nu het aantal werk-
nemers is, dat onder de bindende loonregelingen valt, ver-
klaarde de heer De Boon zich ten slotte gaarne bereid, zo 
nodig, er voor te zorgen, dat de vaste commissie de beschikking 
krijgt over de gegevens van het loonbureau, waaruit een en 
ander te dezen blijkt. 

De heer Kloos deelde tenslotte mede, dat het overlegorgaan 
van de drie vakcentrales gaarne bereid is, de commissie verder 
voor te lichten, indien het voorlopig verslag en de memorie 
van antwoord daartoe aanleiding zullen geven. 

2. De Raad van Bestuur in Arbeidszaken 

Namens de Raad van Bestuur in Arbeidszaken betoogde ir. 
Van der Pols het volgende. 

In de brief d.d. 23 november 1967 f9716, nr. 6, blz. 3) is 
door de Stichting van de Arbeid reeds gewezen op het belang 
van de mogelijkheid van overheidsingrijpen in de loonontwik-
keling opdat de overheid haar verantwoordelijkheid voor het 
algemeen sociaal-economisch beleid kan dragen. 

In de brief van 5 januari 1968 (9716, nr. 5, blz. 2) werd 
nog opgemerkt, dat de Stichting ervan uitgaat, „dat in de 
wettelijke voorziening de bevoegdheid van de Minister vol-
doende ruimte moet bieden om algemene maatregelen met 
verschillende modaliteiten mogelijk te maken". 

De raad wees erop, dat naar zijn mening in de artikelen 10 
en 11 van het ontwerp de wensen van de Stichting in grote 
lijnen hun weerslag vinden. Een systeem van vrije loonpolitiek 
kan in ons land alleen bestaan indien de overheid met effectieve 
middelen het dragen van haar eigen verantwoordelijkheid kan 
ondersteunen. 

In de hierboven reeds genoemde brief van de Stichting van 
de Arbeid d.d. 23 november 1967 is op blz. 3 aandacht be-
steed aan het karakter van de c.a.o. Hierin werd gesteld: „Hoe-
wel de c.a.o. thans in het algemeen een maximum- of stan-
daardkarakter heeft, komen ook in een aantal gevallen mini-
mum- of normbepalingen voor. 

Bij vrije onderhandelingen zal uiteraard ook een wijziging 
van het karakter van de c.a.o. aan de orde kunnen komen. Het 
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verdient aanbeveling in de c.a.o. aan te geven of en, zo ja, op 
welke wijze afwijken van de c.a.o. mogelijk is". 

Een bepaling waarin aan deze gedachten vorm is gegeven 
ontbreekt echter in het wetsontwerp en artikel 12 van de Wet 
op de c.a.o. van 1927 wordt in de rechtsliteratuur verschillend 
geïnterpreteerd. (Zie onder meer Arbeidsrecht deel 2A van 
prof. mr. A. N. Molenaar, blz. 380). 

Het ontbreken van strafsancties op afwijking van c.a.o.-
bepalingen versterkt de behoefte aan een duidelijke bepaling 
omtrent het karakter van de c.a.o. 

De rechtszekerheid zou naar de mening van de raad gediend 
zijn met het opnemen van een bepaling van de volgende inhoud: 

„Het is de werkgever en de werknemer niet geoorloofd in 
de tussen hen gesloten persoonlijke arbeidsovereenkomst ar-
beidsvoorwaarden toe te passen welke afwijken van bepalingen 
van een op hun arbeidsverhouding van toepassing zijnde c.a.o. 
behoudens, indien en voorzover in de c.a.o. daartoe de moge-
lijkheid is geopend". 

Het was de raad niet duidelijk waarom naast de moge-
lijkheid van onverbindendverklaring van bepalingen in de c.a.o. 
krachtens artikel 8 van het wetsontwerp de mogelijkheid van 
artikel 8 van de Wet 1937 althans voorlopig gehandhaafd is. 
Onverbindendverklaring van een in werking getreden c.a.o. 
heeft bij het ontbreken van strafsancties weinig of geen effect. 
Het kwam de raad voor dat na ommekomst van de termijnen 
bedoeld in artikel 7 van het wetsontwerp partijen de zekerheid 
moeten hebben dat de tussen hen gesloten overeenkomst 
rechtskracht heeft. 

Bij de onverbindendverklaring wordt in artikel 9 van het 
wetsontwerp een verbinding gelegd met de feitelijk van toe-
passing zijnde arbeidsvoorwaarden onder de oude c.a.o. De 
raad vermocht niet in te zien waarom hier niet wordt gesproken 
van „rechtens geldende arbeidsvoorwaarden". Hieronder ware 
te verstaan de c.a.o. of bij of krachtens de c.a.o. rechtens 
geldende afwijkingen. Volgt men de methode van het wets-
ontwerp, dan is het immers mogelijk dat korte tijd vóór de 
afloop van een c.a.o. de arbeidsvoorwaarden van de nieuwe 
reeds worden toegepast. Daardoor zou een eventuele onver-
bindendverklaring zonder effect blijven. 

Waarschijnlijk heeft deze moeilijkheid mede geleid tot het 
onthouden van een strafsanctie aan het handelen in strijd met 
een onverbindendverklaring. Een dergelijke strafsanctie werd 
door de Stichting van de Arbeid unaniem wenselijk geacht, zie 
de brief van 27 maart 1968 (9716, nr. 5). 

In verband hiermede zou de raad artikel 9, lid 2, door een 
bepaling van de volgende strekking vervangen willen zien: 

„Het is de werkgever en de werknemer verboden terzake 
van een arbeidsvoorwaarde bij onverbindendverklaring van een 
c.a.o.-bepaling, welke op deze arbeidsvoorwaarde van toe-
passing zou zijn, af te wijken van de arbeidsvoorwaarde die 
voordien rechtens geldend was". (Dit verbod te voorzien van 
een strafsanctie). 

De overige bepalingen in artikel 9 zouden hiermede in 
overeenstemming moeten worden gebracht. 

De redactie van artikel 10 laat aan duidelijkheid te wensen 
over. Juist waar het een vergaande overheidsingreep in de 
contractsverhouding betreft is duidelijkheid omtrent de gronden 
waarop dit kan geschieden en de hieraan verbonden gevolgen 
een eerste vereiste. 

Naar de mening van de raad zouden de mogelijkheden in 
lid 1, onder a en b, kunnen worden gecombineerd in de vol-
gende zinsnede: 

„Onze Minister kan, indien naar zijn oordeel het belang van 
de nationale economie het nemen van maatregelen ten aanzien 
van het peil van de loonkosten, al of niet in samenhang met 
andere maatregelen, vereist, met betrekking tot etc ". 

Lid 3 zou kunnen worden verduidelijkt door onder a te 
spreken over: „de nog resterende contractsduur tot ten hoogste 
1 jaar". 

Lid 4 zou daardoor kunnen worden bekort tot de bijzondere 
gevallen. 

Het had de raad getroffen dat de Minister van Sociale 
Zaken en Volksgezondheid in de persconferentie, waarbij hij 

het wetsontwerp publiceerde, de toepassing van artikel 11 rela-
teerde aan noodsituaties, zoals devaluatie en oorlogsgevaar. In 
dit verband spreekt de verwijzing naar artikel 10 niet aan. 
Wellicht kan daarom de eerste tussenzin beter worden ver-
vangen door de woorden: „onder zeer bijzondere omstandig-
heden". 

In verband met het bijzondere karakter van deze vorm van 
overheidsingrijpen was de raad van mening, dat het voorkeur 
verdient dit artikel onder te brengen in een aparte paragraaf 
van de wet. 

Het zou naar de mening van de raad aanbeveling verdienen 
in artikel 4 het Loonbureau te vermelden, ten einde dit orgaan 
een wettelijke status te geven. 

In artikel 6 is niet voorzien het geval waarin een bestaande 
c.a.o. niet algemeen verbindend kan worden verklaard, maar 
waar toch behoefte bestaat aan uitbreiding van de werking 
ervan tot de gehele bedrijfstak. (Zie de brief van de Stichting 
van de Arbeid d.d. 5 januari 1968, onder 4a, 2.) In deze 
leemte zou kunnen worden voorzien door een toevoeging aan 
lid 2, luidende: 

„Op verzoek van partijen bij een c.a.o., waarvan verbindend-
verklaring niet mogelijk is kan in de plaats daarvan een rege-
ling als bedoeld in lid 1 worden vastgesteld voor de duur van 
de betreffende c.a.o.". 

Het bovenstaande gaf de commissie aanleiding een aantal 
vragen te stellen, die door de vertegenwoordiging van de Raad 
van Bestuur in Arbeidszaken ais volgt werden beantwoord. 

De heer Van der Pols zag niet in, waarom een pleidooi voor 
het invoeren van strafsancties bij het niet-naleven van een on-
verbindendverklaring van een c.a.o. in strijd zou zijn met het 
karakter van een vrije loonvorming. 

In de zienswijze van de raad zou er immers pas sprake zijn 
van het opleggen van strafsancties nadat de overheid heeft 
ingegrepen. 

Zij meende, dat het toch toepassen van een onverbindend 
verklaarde overeenkomst voorkomen moet worden. 

In onze huidige maatschappij is de situatie deze, dat niet 
tegen een werknemer, die een te hoog loon accepteert, wordt 
opgetreden, maar wel tegen een werkgever, die een te hoog 
loon betaalt. Het betreft echter een tweezijdige overeenkomst. 
Indien van een algemeen voorschrift wordt afgeweken, valt, 
aldus mr. van Gorkom, niet in te zien waarom de ene partij 
wel en de andere partij niet bestraft zou worden. 

In dit verband werd verwezen naar de Wet economische 
delicten. 

Desgevraagd zegde men toe de commissie een ontwerp-
amendement voor te leggen. 

Vanuit de commissie werd de vraag gesteld, hoe de vertegen-
woordiging zich zou opstellen tegenover de volgende suggestie: 

„Het is de werkgever en de werknemer geoorloofd in de 
tussen hen gesloten persoonlijke arbeidsovereenkomst arbeids-
voorwaarden toe te passen welke afwijken van bepalingen van 
een op hun arbeidsverhouding van toepassing zijnde c.a.o. be-
houdens, indien en voor zover in de c.a.o. daartoe de mogelijk-
heid is uitgesloten.". 

De vertegenwoordiging meende, dat, indien partijen willen 
afwijken van in de betrokken c.a.o. vastgestelde arbeidsvoor-
waarden, zulks in die c.a.o. mogelijk moet zijn gemaakt door 
een bepaling daaromtrent op te nemen. 

De hierboven gedane suggestie zou daarentegen de onduide-
lijkheid slechts vergroten. 

Ingaande op een vraag uit de commissie, of de vertegen-
woordiging nader kon aangeven op welke wijze het nationaal 
sociaal-economisch belang door de stijging van de loonkosten 
bedreigd kan worden, merkte de heer Wemmers op, dat in de 
inkomenspolitiek de loonkosten een leidende rol spelen; im-
mers de overheid stelt een verhoging van de ambtenarensala-
rissen vast na bestudering van de ontwikkelingen van een aan-
tal c.a.o.'s in het bedrijfsleven. 

Ook andere inkomens volgen deze ontwikkeling zo goed 
mogelijk. In de praktijk wordt het inkomen uit vrij beroep dan 
ook mede door de loonontwikkeling beïnvloed. 
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De vertegenwoordiging meende daarom, dat aan het peil van 
de loonkosten een zwaar accent moet worden gegeven. 

Bij het pogen vast te stellen wat het algemeen sociaal-
economisch belang vraagt, onderzoekt de overheid de sociaal-
economische ontwikkeling in de komende jaren. 

Daarbij hanteert de overheid de volgende vijf bekende uit-
gangspunten: volledige werkgelegenheid; stabiel prijsniveau; 
evenwicht van de betalingsbalans; rechtvaardige inkomens-
verdeling en voldoende economische groei. 

Ook de S.E.R. tracht aan de hand van genoemde punten te 
komen tot een beoordeling van de economische situatie in de 
nabije toekomst. 

Nog merkte men van de zijde van de Raad van Bestuur in 
Arbeidszaken op, dat in het eerste lid van artikel 10, a en b, 
betrekking hebben op verschillende situaties. 

Het is zeer wel mogelijk, dat andere maatregelen reeds ge-
troffen zijn voordat ten aanzien van het peil van de loonkosten 
door de overheid wordt ingegrepen. 

Anderzijds is een situatie denkbaar, waarin alleen maat-
regelen op loongebied getroffen kunnen worden. 

Met betrekking tot de totstandkoming van een ca.o. in de 
groot-metaal betoogde de vertegenwoordiging, dat de uitspraak 
van de voorzitter van de werkgeversdelegatie na afloop van de 
onderhandelingen, nl. dat deze c.a.o. door de vakbeweging was 
afgdwongen, slechts ten doel had te wijzen op de macht van 
de vakbeweging; het was geenszins een verkapte uitnodiging 
aan de Regering deze c.a.o. onverbindend te verklaren. 

Ook de werkgevers zijn van oordeel, dat de vrije loonvorming 
een reële kans dient te krijgen; hierbij werd verwezen naar het 
standpunt, dat de werkgevers in mei 1968 innamen met be-
trekking tot de door de Regering voorgestelde loonmaatrege-
len. 

De vertegenwoordiging was van mening, dat deze zienswijze 
niet een afwijzing van artikel 8 van het ontwerp behoeft te 
betekenen. 

Integendeel, er kunnen zich situaties voordoen waarin een 
ingrijpen van de overheid in de loonvorming aanvaardbaar kan 
zijn. Zo zou een te sterke stijging van de loonkosten niet alleen 
tot gevolg kunnen hebben, dat te veel geld in de consumptieve 
sfeer komt, maar evenzeer door repercussie-effecten concur-
rentiepositie en werkgelegenheid in gevaar kan brengen. 

Het invoeren van een spaarloon en een verbetering van pen-
sioenen kunnen elementen zijn de overeengekomen verbetering 
van de arbeidsvoorwaarden toch aanvaardbaar te maken. Dit 
slaat dan alleen op het geval dat overbesteding dreigt. 

Ook arbeidstijdverkorting kan een belangrijke rol spelen. 
De vertegenwoordiging herinnerde eraan, dat het ingrijpen van 
de Regering in de bouw-c.a.o. onlangs uiteindelijk hierop ge-
richt was. Verkorting van de arbeidstijd is niet zonder meer 
gelijk te stellen met loonkostenstijging uit loonsverhoging. Im-
mers arbeidstijdverkorting kan met maatregelen gepaard gaan 
die een extra produktiviteitsverhoging ten gevolge hebben. 
Daarom kunnen partijen niet zomaar in plaats van arbeidstijd-
verkorting een verdere loonsverhoging overeenkomen. 

3. De Koninklijke Nederlandse Middenstandsbond 

De heer F. L. van der Leeuw verwees allereerst naar de in-
houd van het door de Koninklijke Nederlandse Middenstands-
bond aan de commissie toegezonden resumé. Deze inhoud 
wordt mede ondersteund door het Nederlands Verbond van 
Middenstandsverenigingen, nu met de Koninklijke Nederlandse 
Middenstandsbond samenwerkend in het Koninklijk Verbond 
van Ondernemers (KVO). Het stuk had de navolgende inhoud: 

,,De Koninklijke Nederlandse Middenstandsbond handhaaft 
zijn bezwaren tegen de vrije loonvorming op dit tijdstip. De 
loonkosten inclusief de kosten van de sociale verzekering stij-
gen zó snel, dat bedrijven, wier opbrengst in sterke mate af-
hankelijk is van persoonlijke arbeid, in ernstige moeilijkheden 
zullen komen. 

Het is duidelijk, dat vele ondernemingen in het middelgrote-
en kleine bedrijf hierdoor voor onoplosbare problemen komen. 

De voorgestelde loonwet biedt te weinig mogelijkheden aan 
de Minister van Sociale Zaken om in te grijpen, indien zich in 
één of enkele bedrijfstakken ongewenste ontwikkelingen voor-
doen. 

Met name is de omschrijving in artikel 10, lid 1 „verstoring 
van de nationale economie" en „het belang van de nationale 
economie" te beperkt; hieraan zou toegevoegd moeten worden 
„en/of van afzonderlijke bedrijfstakken". 

Ook bij mislukken van de vrije loonvorming is de weg van 
artikel 11 te lang. Vóórdat gereageerd is op een loon-explosie 
is het onheil geschied. Een loonexplosie is niet alleen voor de 
bedrijven, maar ook voor de werknemer funest, omdat de wer-
keloosheid daardoor belangrijk stijgt. Zowel werkgevers als 
werknemers hebben belang bij een rustige en geleidelijke 
loonontwikkeling. Daarvoor is begeleiding door de Stichting 
van de Arbeid en door de centrale organisaties van werkgevers 
en werknemers onmisbaar. De K.N.M.B. blijft bereid als zo-
danig mede-verantwoordelijkheid te dragen. 

Bij onverbindend-verklaring kan de Minister in het huidige 
wetsontwerp naleving van de oude c.a.o. niet afdwingen. 

Zolang de werkgever(s) en werknemer(s) de nationale 
economie niet in gevaar brengen, kunnen zij onverbindend-
verklaring rustig naast zich neerleggen. Het ontbreekt de Mi-
nister dan aan ieder machtsmiddel. In feite betekent dit, dat 
alle ca.o.'s - zelfs wanneer het tegendeel uitdrukkelijk bepaald 
is - tot minimum-c.a.o.'s worden, omdat men straffeloos méér 
kan betalen. Wel kunnen de partijen van de c.a.o. langs civiel-
rechtelijke weg nakoming van de c.a.o. vorderen, zolang deze 
niet onverbindend is verklaard, maar zij zullen zich wel wach-
ten op deze wijze zich van hun leden te vervreemden. 

In ieder geval moet dus aan de Minister in geval van onver-
bindendverklaring de mogelijkheid tot het verbinden van 
strafsancties aan overtreding worden gegeven (artikel 8 en 
9)." 

De heer Van der Leeuw herhaalde vervolgens nogmaals dat 
zijn organisatie in de gegeven omstandigheden geen voorstander 
is van de vrije loonvorming. Spreker was bevreesd, dat het 
systeem van de vrije loonvorming zal leiden tot excessieve 
loonsverhogingen. Hij meende dan ook, dat de overheid grotere 
bevoegdheden moet nebben om zich daartegen in het algemeen 
belang te verzetten. Vandaar dat het Koninklijk Verbond van 
Ondernemers een verbetering zou willen zien ten aanzien 
van het arsenaal van bevoegdheden, waarover de overheid 
zou moeten beschikken. Een van de meest saillante punten 
daarbij is, dat naar de mening van het Koninklijk Verbond van 
Ondernemers ook een ingrijpen in één enkele bedrijfstak 
mogelijk moet zijn, zowel wat de loonpauze betreft alsook 
wat de onverbindendverklaring aangaat. Want de ervaring in 
de loop der jaren heeft geleerd, dat de ontwikkeling der lonen 
in één bedrijfstak zijn invloed heeft op het loonniveau in 
andere bedrijfstakken. Het Koninklijk Verbond van Onderne-
mers, aldus spreker, heeft te maken met overwegend arbeidsin-
tensieve ondernemingen. Repercussies, voortvloeiende uit een te 
hoge loonstijging, zullen hier dan ook sterker optreden dan bij 
de kapitaalintensieve ondernemingen. Daarbij komt, dat een 
aantal van deze bedrijfstakken economisch gesproken minder 
sterk staan dan het merendeel van het Nederlandse bedrijfs-
leven. Herhaaldelijk heeft men dan ook in het verleden de 
Minister moeten vragen om van de prijspolitieke spelregels 
te mogen afwijken. Deze bijzondere situatie maakt het nood-
zakelijk. dat bij deze wet het Koninklijk Verbond van On-
dernemers opkomt voor de belangen van deze groepen van 
ondernemingen. Hierbij bracht spreker ten slotte tot uitdruk-
king, dat er bij zijn organisatie een wenselijkheid is tot een 
gematigde loonontwikkeling. 

Hierna werden uit de commissie nog enkele vragen gesteld. 
Gevraagd, of het pleiten voor een straf loonbeleid geen 

repercussies zou oproepen voor een ander strakker beleid b.v. 
op het terrein van de prijzen, erkende de heer J. Zwarts, dat 
voor de Koninklijke Nederlandse Middenstandsbond en voor 
het Nederlands Verbond van Middenstandsverenigingen loon-
en prijsbeleid steeds onverbrekelijk met elkaar verbonden zaken 
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zijn geweest. Aan het eventueel invoeren van een strak loon-
beleid zou dan een straf prijsbeleid inherent moeten zijn. 

Naar aanleiding van een vraag, waar volgens het Koninklijk 
Verbond van Ondernemers de primaire verantwoordelijk-
heid ligt voor het loonbeleid, deelde de heer Van der Leeuw 
mede, dat deze verantwoordelijkheid primair berust bij het 
bedrijfsleven. De vraag is echter, in hoeverre men die verant-
woordelijkheid kan waar maken en in hoeverre men bereid is 
om het algemeen belang mede als richtsnoer voor zijn handelen 
te kiezen. In dat opzicht zijn in de afgelopen jaren meer-
malen duidelijke botsingen voorgekomen. Men is dan ook 
pessimistisch gestemd vooral onder de gegeven omstandig-
heden ten aanzien van het reëel maken van het vrije loon-
beleid. Op grond hiervan acht het Koninklijk Verbond van 
Ondernemers het noodzakelijk, dat er een mogelijkheid is van 
overheidsingrijpen. 

Ten slotte gevraagd, of er voor het Koninklijk Verbond 
van Ondernemers omstandigheden denkbaar zijn, waarbij men 
zonder enig bezwaar zou kunnen overgaan tot een vrije loon-
politiek, antwoordde de heer Van der Leeuw, dat een dergelijk 
beleid mogelijk is, zodra er geen krappe arbeidsmarkt meer is. 

Vastgesteld 10 februari 1969. 
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